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ABSTRACT

Back  ground:  the  three  basic  methods use  to  estimate  gestational  age 

(GA) is menstrual history, clinical examination, and ultrasonography.

The first two subject to considerable error. the objective of this study is to 

predict  role  of  ultrasound  in  the  third  trimester  to  estimate  (GA) ,  to 

evaluate expected date of  the  delivery by the (BPD)  ,(FL) correlate  to 

delivery date ,and to predict  the accurate measurement (BPD)or(FL)  to 

give gestational age in third trimester  for increase sensitivity of detection 

GA during third  trimester. 

The area  of  study includes  different  hospital  and clinics  in  Khartoum 

state. In this study about 110 pregnant women without any disorder can 

affect  fetal  size,  and  without  disorder  which  can  effect  growth  was 

selected randomly.

The result of the study as following:

There was strong correlation between US measurements (BPD .FL) to 

estimate (GA). 

The bi parital bone is bigger than femur bone 

There was little variation between (BPD, FL) and delivery date 

Finally  this  is  study  was predict  the  femur  length  sensitive  and more 

accurate than BPD for estimate of GA.
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البحث  خلصة
الثالثه             الحمل فتة في الجني عمر قياس لعرفة تحليليه الدراسة هذه  تعتب

جانب         قياس وخصوصا القياسات خلل من الصوتية الوجات  باستخدام

عمر           لعرفة القياسات خلل من الحساسيه زيادة لعرفة وذلك الفخذ  عظم

        . وكان  مختلفة وعيادات مستشفيات في الدراسة هذه اجريت وقد  الجني

الفخذ           وعظم الراس عظم بي الدقة القياس معرفة منها الساس  الهدف

. الولدة         بيوم مقارنة العظمي هذين بواسطة التوقع التاريخ ومعرفة
حوالي         علي الدراسة هذه علة      110اجريت اي غي من الحوامل النساء  من

       , نمو      توثرفي قد الطفل في خلقية اوعلة الجي حجم علي توثر قد  مرضية

. عشوائية     العينة كانت وقد الطفل،
: كالتي       التحليل خلل من الدراسة نتيجة وكانت

الراس           جانب وعظم الفخذ لعظم القياسات بي جدا قوية علقة  هناك

. الجني      عمر لتقديم الصوتية الوجات بواسطة
. الفخذ           عظم من اكب الراس عظم ان الدراسة هذه اثبتت

. الفخذ          وعظم الراس عظم الجني عمر لتقديم بسيط اختلف هناك
وعظم           الراس جانب عظم بواسطة التوقع الولدة تاريخ في اخنلف  هناك

. الولدة    حدوث وتاريخ الفخذ
. الجني            عمر لتقديم الراس عظم من ادقة الفخذ عظم ان الدراسة اثبتت
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